
Kedf, 1983. március 28. DÉL-M A GYARORSZAG 
s 

Egy év alatt 17,8 százalékkal nőtt 
a szövetkezeli felvásárlás 

Küldöttgyűlést tartott a Szövetkezetek Csongeád Megyei 
Értekesíiő Központja 

Tegnap délelőtt a Szak-
szervezeti Székházban tar-
totta meg küldöttgyű'ését a 
Szövetkezetek Csongrád me-
gyei Értékesítő Központja. A 
részt vevő földművesszövet-
kezeti vezetők, a megye ter-
melőszövetkezeteinek küldöt-
tei nagy figyelemmel hall-
gatták végig Regőczi István-
nak, a MÉK igazgatójának 
beszámolóját. 

A múlt év eredményeiről 
szólva a többi között el-
mondta, hogy 1961-hez vi-
szonyítva 17,8 százalékkal 
több árut vásároltak föl ta-
valy a megye földművesszö-
vetkezetei. 

Felvásárlási tervét 109,1 
százalékra teljesítette 1962-
ben 

a Szövetkezetek Csongrád 
megyei Értékesítő Központja. 

Különösen a vöröshagyma, 
a szőlő és az őszibarack jó 
termése járult hozzá a fel-
vásárlási terv csaknem 10 
százalékos túlteljesítéséhez. 
A megye egyik legjövedel-
mezőbb exporttermékéből, 

a vöröshagymából 1065 va-
gonnal vásárolt föl többet 
a MÉK a tervezett meny-
nyiségoél. Szólóból a ter-
vezett 110 vagon helyett 
271 vagont vettek át 

a megye szövetkezeteinek át-
vevői. Több volt a tervezett-
nél 170 vagonnal a felvásá-
rolt őszibarack is. 

Sajnos, egyes árufélesé-
gekből viszont lényeges le-
maradás mutatkozott. Így 
például a fokhagymából. 
Azonkívül, hogy a termés is 
gyenge volt, a felvásárlási 
ár alacsony volta is vissza-
riasztotta a termelőket ter-
mésük állami értékesítésé-
től. 

Az idén a felvásárlási ár 
és a szabadpiaci ár közötti 
feszültség már nem aka-
dályozza a fokhagyma fel-
vásárlását, 

mert a termelők érdekének 
megfelelően rendezték a fok-
hagyma órát. Javítani kell a 
gyógynövény-felvásárlás üte-
mén is, ahol szintén igen 
nagy volt a lemaradás. 

Az elmúlt gazdasági évben 

örvendetesen nőtt az export-
ra kerülő áruk mennyisége. 

A felvásárolt termékeknek 
35 százalékát értékesítet-
ték külföldön. 

Húsz százalékkal többet, 
mint 1961-ben. 

Idén ' 15 százalékkal több 
árut kell a MÉK-nek fölvá-
sárolnia, mint tavaly. Foko-
zott feladatokat ró ez a cél-
kitűzés a megye földműves-
szövetkezeteire. 

Tovább kell fokozni a fel-
vásárlási agitációt, 

emelni kell az áruértékesí-
tésre szerződő termelők szá-
mát. 

A beszámolót kővető hoz-
zászólások ezekkel a tenni-
valókkal foglalkoztak. Pataki 
Ferenc, a felügyelő bizott-
ság elnöke arról beszélt, 
hogy 

tovább kell erősíteni a tár-
sadalmi ellenőrzést, 

a szövetkezeti vagyon védel-
mé t Sztancsu István fő-
könyvelő ismertette az 1962. 
év gazdasági mérlegének 
adatait, s utalt az idei fel-
adatokra. Binecz Sándor, a 
makói Lenin Tsz küldötte 
arra hívta fel az Illetékes 
szervek figyelmét, hogy 

nincs biztosítva a megfe-
lelő mennyiségű és minő-
ségű hagymamag a tsz-ck 
számára. 

Póvik Sándor, a HUNGARO-
FRUCT üdvözletét hozta el 
a Csongrád megyei szövetke-
zetek dolgozóinak, s az ex-
porttermékek százalékának 
további növelését kérte. Ka-
menszki Béla az idei ter-
méskilátásokról szólt, s meg-
említette. hogy 

a kemény hidegek ellenére 
egyes őszibarack-fajtáknál 
a vártnál kisebb termés-
kiesés mutatkozik. 

Pálinkó Ferenc a mindszenti 
Tiszavirág Tlsz-ből megemlí-
tette, hogy föltétlenül bőví-
teni kellene az állomás ra-
kodóterét. Eke István, a me-
gyei tanács felvásárlási osz-
tályának vezietője és Bádi 
János, a szegedi járási ta-
nács mezőgazdasági osztályá-
nak vezetője 

a tanácsok és a MÉK közti 

együttműködés fontosságá-
ról 

és eddigi eredményeiről be-
szélt. 

A tartalmas vita végén 
Regőczi István igazgató ösz-
szegezte a tanulságokat és 
válaszolt a fölmerült kérdé-
sekre. A küldöttgyűlés egy-
hangúlag elfogadta az 1962-
es gazdasági év mérlegbe-
számolóját. a felügyelő bi-
zottság jelentését, valamint 
az idei feladatokra vonatko-
zó határozati javaslatot 

Gigantikus 
nagyáruház 

Az Idén Moszkvában meg 
nyíló 311 új üzlet közül, a 
-Moszkva* nevű nag> áruház 
lesz a legnagyobb. Az öteme-
letes, hatalmas üveg-beton-
épületben 22 000 négyzetmé 
ternyi területen fogni k keres 
kedni. A pavilonokat légkon-
dicionáló berendezéssel szere, 
lik fel. Az áruháznak televí-
ziós eligazító irodája és szá-
mítóközpontja is lesz. A főleg 
ruházati cikkekkel kereskedő 
áruházban divatbemutató 
termet nyitnak meg és a vá-
sárolt árut kívánatra házhoz 
szállítják. 

„A fiatalok ízlésesen 
és szépen táncolnak 
Társastánc-verseny az Ifjúsági Házban 
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A zsibongó terem elhal-
kult és a friss, pattogó meló-
diára bevonultak a táncos-
párok. A fiúk ünnepélyes, iz-
gatottságot leplező arccal, 
karjukon a lányok szintúgy 
kipirulva, szebbnél szebb ru-
hakölteményekben. 

Így kezdődött vasárnap 
délután az Ifjúsági Házban a 
Ságvári Endre Kulturális Se-
regszemle keretében sorra 
került társastánc-bajnokság 
városi döntője. Ezután a zsű-
ri is elfoglalta helyét: Kertész 
Éva tánctanár és Mezei Kárcly, 
a Szegedi Nemzeti Színház, 
tagja, valamint Kós Ilona, a 
KISZ városi agit.-prop. titká-
ra. A rövid bevezető után az 
első négy pár -raj thoz állt«. 
A kezdeti megszeppenés las-
san feloldódott és kiengedtek 
a -görcsös szorítások*. A kö-
telező négy tánc (keringő, 
tangó, csárdás és swing) ki-
tűnően sikerült valamennyi 
párnak, s így a zsűrinek 
ugyancsak nehéz dolga volt 
a helyezések eldöntésekor. 

Az első helyet — megérde-

— Eredetileg más-más 
partnerrel szándékoztunk in 
dúlni — mondták —, s csak 
három héttel ezelőtt dőlt el 
a jelenlegi párosítás. Ügy 
érezzük, a jól sikerült kerin 
gő billentette javunkra i 
mérleget Kedvenc táncunk. 

A második helyet a Buk 
nicz-házaspár szerezte meg 
Mindketten a Szegedi Ruha 
gyár technikusai, egy éve 
táncolnak együtt. A szoros 
mezőnyt jellemzi, hogy a har 
madik helyre azonos pont 
számmal két pár került: Tóti 
Ilona és Onczay Zsolt (Újsze-
gedi Kender), valamint Ba 
binszky Györgyné és Gulyá: 
Jenő (Fémfeldolgozó Váll.) 
így a zsűri illemtani kérdé 
sek feladásával és egy szaba 
don választott tánc bemuta-
tásával döntötte el a harma-
dik hely sorsát — az Újsze-
ged! Kender párosa javára. 
Ez az első három pár fogja a 
megyei döntőbe Szegedet 
képviselni. 

Mezei Károly a zsűri zár 

N A P I R E N D E N : 

A műszaki vezetés színvonala 

melten — Szálai Anikó és szavában hangsúlyozta a 
Tarodi Béla, a József Attila társastánc-versenyek jelentő-
Tudományegyetem I. éves ve-
gyészhallgatói nyerték el. 
Mindketten az egyetemi népi 
tánccsoport tagjai. 

Két és fél millió forint nyereség 
A cipész ktsz eredményei a mérlegzáró közgyűlésen 

Lassacskán valamennyi a legfontosabb feladata, hogv profillal működő szövetkezet-
szegedi kisipari szövetkezet- rendszeressé tegye a minősé- n ek egyetlen veszteséges ter-
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e U e n ö r ^ , s t - , . . melési ága volt 1962-ben: a 
légzáró közgyűlést. Az utob- A szövetkezet 1962. évi ** " , 
biak közül különösen az Áp- mérlege kimulatja, hogy ta- Javítók némi ráfizetéssel dol-
rilis 4. Cipő-, Csizma- és Pa- valy összesen 179 630 pár láb- g o z t a k - Ennek ellenére a mér-
pucskészítő Ktsz közgyűlése bélit gyártottak, exportler- l e g szerinti nyereség csak-
emelkedett ki, melyen a ve- melésük 49 százalékkal meg- nem elérte a két és fél millió 
zetők a tavaly végzett mun- haladta az előző évit, mivel forintot, es ez Igazán szép 
ka sok szép eredményéről több mint 20 ezer párral szál- eredménynek mendható. 
számolhatnak be a tag ágn: k. lítottak a külkereskedelem-

A papucsos szövetkezet és nek. A méret szerint készí-
a cipész szövetkezet egyesü- tondő cipők rendelése ismét 
lése egészségesnek bizonyult, nagymértékben csökkent, s 
Mindkét részleg termelékeny- emnek nemcsak az az oka, 
sége növekedett 1961-hez vi- hogy a gyáripar készítmé-
szonyítva. A munka rronő- nyeit egyre többen vásárol-
sége azonban még nem a leg- ják, hanem annak is, hogy 
megfelelőbb, a mennyiségi nem tartották be sok esetben 
termelés mellett a minőség- a rendelési határidőt. A ja-
re kell az idén a legnagyobb vító részlegek Szeged lakos-
gondot fordítani. A szövet- ságát meghaladó számú — 
kezet javítószolgáltatása csak 105 ezer pár — lábbelit ja-
klsmértékben növekedett, s vítottak. 
ez főképp annak tudható be, A cipész konfekció t«r-
hogy helyiság hiányában, melékenysége 17,7 százalék-
nem bírtak ú j részlegeket kai emelkedett. Ilyen ará-
nyitni. nyú termelékenységnöveke-

Az új központi üzemben ta- dés csak azért volt lehetsé-
valy hozzákezdtek a terme- ges, mert ez a részleg ta-
lés átszervezéséhez, s már valy sokkal jobban le volt 
futószalagon gyártják a fér- terhelve munkával, mint ko-
ficipőket. A szalagosítás az- rabban. A papucsos részleg 
zai a veszéllyel jár, hogy hét százalékos termelékeny-
megnövekedhet a hibás cipők ségnövekedése reális, 
száma. A műszaknak most az A viszonylag széles skálájú 

ségét és lehetőségeit az alap-
vető illemtani szabályok el-
sajátítására, valamint a tár-
sasági jp modor megszerzé-
sére. Véleménye szerint igé-
nyesebb művészi fok jelle-
mezte ezt a versenyt, mint az 
ezelőttieket. 

— A fiatalok magas szín-
vonalon, ízlésesen és szépen 
táncolnak. Méltó helyet fog-
lalt el a felkészülésben a 
csárdás is, ennek különösen 
örülök. Ha a KlSZ-alapszer-
vezetek ezután is megfele-
lően felhasználják a fiatalok 
ilyen irányú érdeklődését, cz 
tökéletesen ki fogja egészíte-
ni a KISZ általános esztéti-
kai és erkölcsi nevelő mun-
kát. 

Kerezsy Sándor 

Április kén befejeződik 
a tanköteles gyermekek összeírása 

Március közepén a sajtó-
ban és a rádióban közle-
mény jelent meg arról, hogy 
a 6. életévüket 1903. szeptem-
ber l-ig betöltő tanköteles 
gyermekek ez évi összeírásá-
nak módja megváltozik. 

Az ú j összeírás szerint a 
szülők jelentik be szóban 
vagy írásban a gyermek szü-
letési adatait és pontos lakcí-
mét annál az iskolánál, aho-
vá lakókörzet szerint tartoz-

tanulólétszámról, a fiúk-lá-
nyok arányáról stb., s jól fel 
tudjanak készülni a követke-
ző tanévre. A szokásos be-
iratkozás ez évben is a tanév-
zárást követő két munkana-
pon lesz. 

A bejelentési kötelezettség 
ideje március 15. és április 1. 
között van. Az eddigi tapasz-
talatok azt mutatják, hogy a 
szülők csak igen kis szántban 
tettek ennek eleget. A Műve-

Városunk fejlesztési ter-
veinek legjelentősebb moz-
zanata az iparosítás haté-
konyságának növelése. Sze-
ged ma is az iskolák és a 
könnyűipar városa, s ezt a 
jellegét távlati terveink va-
lóra válása során még in-
kább meg kell erősíteni. Az 
ipari termelés hatásfoká-
nak megemelése nem első-
sorban az ú j létesítmények 
révén jön létre, hanem 
legalább annyira függ mai 
üzemeink termelékenységé-
től, amely viszont — töb-
bek között — a vezetés 
színvonalának, az ipar ve-
zetőinek szakképzettségé-
nek függvénye. 

Figyelemre méltó tanul-
mány jelent meg a Megyei 
és Városi Statisztikai Érte-
sítő legfrissebb számában 
Klonkai László tollából. 
Vizsgálódásai nyugtalanító 
eredményekre vezetnek a 
szegedi ipar irányító mun-
kaköreiben tevékenykedők 
képzettségi színvonaláról. 
Bár az MSZMP VII. kong-
resszusa egyik alapvető 
feladatnak jelölte meg a jó 
fölkészültségű műszaki ve-
zetők számának növelését, 
Szegeden e téren évek óta 
nincs előnyös változás. „A 
mérnöki és a technikusi 
végzettséggel rendelkező 
műszakiak aránya Csong-
rád megyében és Szegeden 
alacsonyabb, mint országo-
san." 

Nagyon tanulságos az is, 
hogy a statisztikai adatok-
ból kiderül: az alacsonyabb 
beosztású ügyintézők kép-
zettségi színvonala sok 
esetben magasabb, mint a 
vezetőké. Tizenegy válla-
latnak nincs mérnöki vég-
zettségű műszaki vezetője, 
tíz vállalatban a vezető 
műszakiak felét sem teszik 
ki a középiskolánál ma-
gasabb végzettséggel ren-
delkezők. 

Ha egy évtizeddel ezelőtt 
ez még kényszerű volt is, 
ma már semmiképpen sem 

lehet ezt elmondani. De 
Klonkai László adatai föl-
tárják a jelenlegi áldatlan 
állapotok gyökerét is: a 
műszaki vezetők közül ke-
vesen törekszenek maga-
sabb képzettség megszerzé-
sére. Föltűnő például, hogy 
éppen azoknál a vállala-
toknál, amelyeknél jelen-
leg nincs mérnöki képzett-
ségű műszaki vezető, a 
megfelelő beosztásúak kö-
zül egy vezető műszaki 
sem végez egyetemi tanul-
mányokat! Az egyetemet 
kezdők közül csupán heten 
iratkoztak be műszaki 
egyetemre. A múlt év 
őszén egyetemi tanulmá-
nyokat kezdő vezetőknek 
fele sem iratkozott műsza-
ki végzettséget adó iskola-
típusba, s közülük egy sem 
ment műszaki egyetemre! 

Az okok földerítésében a 
tanulmány szerzője körül-
tekintő, s több tényezőt is 
fölsorol, egyebek közt a 
hibás bérezési, besorolási 
rendszert, amely nem ösz-
tönöz továbbtanulásra. A 
sürgős orvoslásra határo-
zott intézkedéseket sürget. 
„A probléma sürgető — 
fejezi be tanulságos cikkét 
szerzője —, mert megoldá-
sa nem egy-két év munká-
ja, s esetenként máris ta-
pasztalható az elméleti fel-
készültség hiánya egyes 
vállalatok tevékenységé-
ben. Egyre fokozódó jelen-
tősége van annak, hogy 
minden területen magas 
szakképzettségű vezetők 
álljanak, mert csak így 
oldhatjuk meg a soron kő-
vetkező gazdasági felada-
tokat." 

Ehhez nincs mit hozzá-
tennünk. Csupán annyit, 
hogy az illetékesek is szűr-
jék le a statisztikai vizsgá-
lat tanulságalt, s tegyenek 
meg mindent, hogy a mű-
szaki vezetés színvonala 
városunkban legalább el-
érje az országos átlagot. 

H. J. 
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a szegedi vasú nál 
(Tudósítónktól) 
Hírt adtunk róla, hogy a 

vasutasszakszervezet Csong-
rád megyei bizottsága és az 
ismeretterjesztő társulat ti-
zenkét előadásból álló szak-
mai munkásakadémiát indí-
tott a vasútnál, mely árufu-
varozási és díjszabási prob-
lémákkal foglalkozik. Most 
úiabb két akadémiát szervez-
tek, melynek előadói részben 
a MÁV szegedi igazgatósá-
gának. részben a Közlekedé-
si és Postaügyi Minisztérium 
főosztálvának előadói, akik 
az utas í t t s 'k és dfjszsb'sok 
szerkesztésében maguk is 
részt vesznek. Az egvik ú j 
tanfolyam forgalmi szakkér-
déseket tárgyal, a másik a 
személyfuvarozással kapcso-
latos tudnivalókat foglalja 
össze. 

Az akadémiák legközelebbi 
előadása ma, március 26-án, 
illetve holnap, 27-én lesz a 
nagyállomás oktatótermében 

A forgalmi előadást Jancsi 
Imre főfelügyelő, a KPM elő-
adója tart ja a vonatközlake-
dési terv és a 12 órás vnnat-
forgalmi terv szerepéről. A 
két kereskedelmi tárgyú aka-
démiának 27-én összevont 
előadása lesz, melyen dr. 
Szabó Tibor főtanácsos -A 
díjszabások hatása a vasút 
pénzügyi helvzetének alaku-
lására* címmel tart előadást. 

A szakmai munkásakadé-
miáknak külön "s jelentőséget 
ad, hogv az előadás k után 
a vasutasok megbeszélhetik 
munka közben felme ült 
problémádat a díjszabások 
és utasítások szerkesztőivel, 
és ily módon tudásukat köz-
vetlen úton továbbfejleszthe-
tik. 

Dr. Bánkfalvy Gyula 

nak. E bejelentésre azért lődésügyi Minisztérium ezért 
van szükség, hogy az általá- ismét kéri a szülőket, hogy 
nos iskolák igazgatói időben tanköteles gyermekeiket idő-
tájékozódhassanak a jövő évi ben jelentsék be. (MTI) 

ÉM Baranya megyei Álla-
mi Építőipari Vállalat 
azonnali belépésre keres 

kubikos 
és 

segédmunkás 
dolgozókat. Jelentkezni le-
het a vállalat központjá-
nál Pécs, Rákóczi út 54. 

K. 149 

Fájdalomtól megtört szív-
vel tuda t juk , hogy szere-
tett édesanya, anyós, 
nagymama és dédmama, 

özv. BAKACSI JANOSNE 
Szűcs Erzsébet 

folyó hó 14-én 90 éves 
korában hosszú szenvedés 
után elhunyt . Temetése f. 
hő 27-én délután 15 óra-
kor lesz a Dugonics-te-
mető ravatalozójából. 
1054 Gyászoló család 
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